
Til forelæggelse på SSJK’s bestyrelsesmøde den 8/5 2024 kl. 17.00 og til 

orientering på Jammerbugt Kommunes ”Formandsmøde” den 8/5 2024 kl. 

19.00 
 
Postloven: Centrale postkasseanlæg, FL’s fortsatte arbejde med at få kravet om postkasseanlæg 

fjernet: 
 
Sagsforløb i f.m. høringsprocessen: 
FL havde sammen med mange andre foreninger indgivet høringssvar inden høringsfristen den 20. 
august og igen inden den 10. november 2023, idet Postloven skulle vedtages den 20. november. 
 
Den 7. december 2023 sendte FL mail med de to høringssvar til transportministeren Thomas 
Danielsen.  
FL gjorde i januar sommerhusforeningerne opmærksomme på denne indsendte mail, hvor FL 
samtidig forespurgte, om foreningerne ville støtte FL i sagen om at få kravet om postkasseanlæg 
fjernet. 
 
Besvarelsen på mailen den 7/12 kom først den 1. februar 2024 fra Transportministeriet. 
Af svaret fremgik, at ”Ministeriet kan oplyse, at tilsynet med reglernes overholdelse ligger hos 
Trafikstyrelsen. Derfor videresendes din henvendelse til besvarelse der”. 
 
FL afholdt kort efter møde med formanden for Transportudvalget Rasmus Prehn, der den 7. februar 
2024 fik et notat fra Transportministeriet. 
Uddrag nedenfor af notatet: 
 

• ”Der er blevet spurgt til, om postvirksomheden med loven i hånden vil kunne undlade at 
omdele post til beboere i fritidshusområder udstykket efter den 1. januar 1973, hvis der ikke 
i fritidshusområdet er etableret fælles brevkasseanlæg”. 

 
• ”Postloven stiller krav til såvel modtagere af forsendelser som postvirksomheder, der 

omdeler forsendelserne”. 
• ”Det bemærkes i den forbindelse, at der ingen dispensationsmulighed er herfor”. 
• ”Det fremgår imidlertid videre af lovens § 7 stk. 3, at en postvirksomhed kan undlade 

omdeling af forsendelser til modtagere, der ikke opfylder lovens bestemmelser for opstilling 
af brevkasser”. 

• ”…returneres til afsenderen eller lægges til afhentning på et postbetjeningssted eller 
lignende”. 

 
Foretræde i Transportudvalget: 
FL havde anmodet om foretræde i Folketingets transportudvalg. Det fandt sted den 9. april 2024, 
hvor FL redegjorde for forløbet i den nye postlov, nemlig om: 
 
Den gamle postlov: 
Udstykning før 1. januar 1973:  Udstykning efter 1. januar 1973: 
Ikke krav om postkasseanlæg  Krav om postkasseanlæg 
 
Lovforslag 7. juli 2023: 
Krav om postkasseanlæg i begge tilfælde, så man opnåede ligestilling 
30+ af 64 høringssvar kritiserede krav om postkasseanlæg uanset udstykningstidspunkt. 
 



Ændring af lovforslag (efter høringsperiodens udløb): 
Udstykning før 1. januar 1973:  Udstykning efter 1. januar 1973: 
Ikke krav om postkasseanlæg  Krav om postkasseanlæg 
      
Og der blev efter Foretrædet konkluderet: 
 
KRAV OM CENTRALE POSTKASSEANLÆG UNØDVENDIGT: 
 

• POST KAN IKKE OMADRESSERES TIL SOMMERHUSE 
• LEJERE FÅR IKKE POST 
• FASTBOENDE, SOM HAR BEHOV, KAN FÅ DISPENSATION HOS KOMMUNEN OG FÅ POST 

DIREKTE TIL BOPÆLEN 
• INGEN DRIFTS- ELLER MILJØFORDELE 

 
UMULIGT: 

 
• JURIDISK UMULIGT. INGEN ”UDSTYKKER” ELLER ANDEN JURIDISK PERSON 
• ØKONOMISK UMULIGT. INGEN TIL AT BETALE 
• PRAKTISK UMULIGT. INGEN AREALER AFSAT TIL FORMÅLET. 

 
Og FL gav anbefaling (også på vegne af de andre, som havde indsendt høringssvar om): 

 
SLET TEKST OM UDSTYKNINGER EFTER 1. JANUAR 1973 i §8, stk. 3: 
 
§8, Stk.3: Ved fritidshuse skal der opstilles brevkasser ved indgangen til den enkelte parcel, hvis der i 
fritidshusområdet ikke er etableret centralt placerede brevkasseanlæg. 
I fritidshusområder med fritidshuse, der er udstykket ifølge udstykningstilladelse udstedt efter den 1. 
januar 1973, skal der opstille centralt placerede brevkasseanlæg. Ved udstykning af 
fritidshusområder skal der afsættes et passende areal til opstilling af centralt placerede 
brevkasseanlæg. Det påhviler den, der får meddelt udstykningstilladelse, at tilvejebringe det 
fornødne areal til etablering af centralt placerede brevkasseanlæg. Fritidshusejerne skal opstille og 
vedligeholde brevkasseanlægget. 
 
Der er endnu ikke modtaget svar fra minister Thomas Danielsen efter foretrædet. 
 
Trafikstyrelsens besvarelse af henvendelsen den 7. december 2023: 
Trafikstyrelsen sendte besvarelsen den 1. maj 2024 (altså knap 6 mdr. efter henvendelsen fra FL): 
Uddrag af besvarelsen er anført nedenfor: 
 

• ”Det er korrekt, at Trafikstyrelsen i flere tilfælde har truffet beslutning om ikke at håndhæve 
kravet om etablering af brevkasseanlæg i et konkret fritidshusområde, selv om udstykningen 
helt eller delvis har fundet sted efter 1973. Der har bl.a. været tale om, at der i forbindelse 
med udstykninger til fritidshusområder ikke har været den tilstrækkelige opmærksomhed på 
reglerne om brevkasseanlæg, således at kravet om afsætning af et passende areal hertil ikke 
er overholdt. Beslutningen om ikke at håndhæve kravet om etablering af brevkasseanlæg i et 

konkret fritidshusområde er således sket ud fra en rimelighedsbetragtning”. 
• ”Trafikstyrelsen er ikke bekendt med, at der findes områder, hvor postvirksomheden ikke 

omdeler grundet manglende fælles brevkasseanlæg” 
• ”Herudover har borgere med fritidshus i et fritidshusområde etableret efter den 1. januar 

1973, hvor der ikke er opført fælles brevkasseanlæg i overensstemmelse med reglerne, 



mulighed for at politianmelde den, der har fået meddelt udstykningstilladelsen for 

manglende overholdelse af postlovens regler” 
 
FL går videre med sagen (besvarelserne ”stritter jo i alle retninger”), så vi vil opfordre 
sommerhusejerne til at vente med eventuel etablering af brevkasseanlæg, indtil FL melder et 
endeligt resultat ud om, hvilken beslutning Lovgiverne kommer frem til. 
 
FL’s holdning er fortsat, at der ikke skal være lovkrav om etablering af brevkasseanlæg i 
sommerhusområderne. 
 
På ekstraordinær generalforsamling den 6. maj i FL blev det vedtaget, at foreningen pr. 1. juni 2024 
skifter navn til ”Sommerhusejerne” med domænenavn www.sommerhusejerne.dk. 
Der er netop udsendt Nyhedsbrev ud om navneændringen. 
 
Dette statusnotat er udarbejdet af: 
 
Inger-Lise Carstensen 
Næstformand i” Sommerhusforeningen Rødhus Klit” 
Bestyrelsesmedlem i SSJK 
Bestyrelsesmedlem i FL (Fritidshusejernes Landsforening) nu: ”Sommerhusejerne” 


